

[Texte]

Across Canada people are demonstrating their commitment to peace. Last year the Parliament of Canada was presented with a petition containing 430,000 signatures calling, among other things, for Canada to be declared a Nuclear Weapons-Free Zone, NWFZ. Manitoba has already taken the step of declaring itself an NWFZ through a unanimous resolution at the Legislature on May 30, 1985. In this context the renewal of the NORAD Agreement raises serious questions.

Mr. Paul Eastwood (Staff Member, Project Peacemakers, Winnipeg Coordinating Committee for Disarmament): The first question we would like to address is: Does the renewal of NORAD bring automatic involvement in Star Wars?

The Prime Minister in a speech to the Consultative Group on Arms Control and Disarmament on October 31, 1985 said that one of Canada's specific objectives is the prevention of an arms race in outer space. Earlier this year, Prime Minister Mulroney and President Reagan signed an agreement to upgrade the DEW Line System. The new North Warning System will expand the number of radar sites to 52, excluding Alaska. The radars report to NORAD's Operation Control Centre at North Bay. In the future this radar information might be used as a component of Star Wars. Both President Reagan and Defence Secretary Weinberger have on several occasions readily acknowledged that the North Warning System and Star Wars are related.

Before 1981 the NORAD Agreement contained a clause stating:

This agreement will not involve in any way a Canadian commitment to participate in an active missile defence.

Without the knowledge of the public or Parliament, this clause was dropped in 1981. Was this clause dropped so that Canada could participate in Star Wars through NORAD? Given the fact that the centrepiece of American military strategy is Star Wars, is there any way that a bilateral defence agreement between Canada and the U.S.A. can exclude Star Wars?

• 1635

Ms Valerie Klassen (Vice-Chairperson, Winnipeg Coordinating Committee for Disarmament): The second question we would like to address is: Does the renewal of NORAD compromise our status as a non-nuclear weapons state by involving us in a nuclear war fighting strategy? The Institute for Policy member of NORAD Canada has become closely linked to U.S. nuclear war planning. In an article in *The Toronto Star* in the fall of 1984, Major-General Leonard Johnson, Retired, recounted his experience at NORAD war games at Cheyenne Mountain, Colorado in 1979. At the conclusion of this game, the United States launched an all-out nuclear attack on the Soviet Union.

[Traduction]

D'un bout à l'autre du Canada, les gens démontrent qu'ils tiennent à la paix. L'an dernier, le Parlement a reçu une pétition de 430,000 noms demandant, entre autres, que le Canada soit déclaré «zone exempte d'armes nucléaires». Le Manitoba a déjà pris l'initiative de se déclarer «province exempte d'armes nucléaires» par une résolution unanime à l'assemblée législative en date du 30 mai 1985. Dans ce contexte, le renouvellement de l'Accord sur la défense aérospatiale de l'Amérique du Nord soulève de sérieuses questions.

M. Paul Eastwood (membre du WCCD, projet Peacemakers): la première question que nous aimerions poser est la suivante: Est-ce que le renouvellement de l'Accord NORAD signifie une participation automatique du Canada à la guerre des étoiles?

Le premier ministre, dans le discours qu'il a prononcé le 31 octobre 1985 devant le Groupe consultatif sur le désarmement et le contrôle des armements, a déclaré qu'un des objectifs du gouvernement était d'empêcher une course aux armements dans l'espace. Or plus tôt cette année, le premier ministre Mulroney et le président Reagan signaient un accord sur la modernisation de l'actuelle ligne DEW. Le nouveau Système d'alerte du Nord comptera désormais 52 stations radars, sans compter l'Alaska. Ces stations radars sont reliées au Centre de contrôle opérationnel de NORAD situé à North Bay. À l'avenir, ces renseignements obtenus par radar pourraient être utilisés dans le cadre de la guerre des étoiles. Le président Reagan et le secrétaire à la Défense, M. Weinberger, ont à plusieurs reprises affirmé sans hésitation que le Système d'alerte du Nord et la guerre des étoiles étaient reliés.

Avant 1981, l'Accord NORAD contenait une clause stipulant que:

la signature de cet accord ne signifiait aucunement un engagement de la part du Canada à participer à une défense active antimissile.

Sans que le public ou le Parlement le sache, cette clause a été supprimée en 1981. L'a-t-elle été pour que le Canada puisse participer à la guerre des étoiles par le truchement du NORAD? Comme la pièce maîtresse de la stratégie militaire américaine est justement la guerre des étoiles, est-il possible qu'un accord de défense entre le Canada et les États-Unis exclut la guerre des étoiles?

Mme Valérie Klassen (vice-présidente du Winnipeg Coordinating Committee for Disarmament—WCCD): La deuxième question dont nous aimerions discuter est celle-ci: ne risquons-nous pas de perdre notre statut de pays qui ne possède pas d'armes nucléaires en renouvelant l'accord sur le NORAD qui nous demande de participer à une stratégie de guerre nucléaire? Le *Institute for Policy Studies*, Washington, D.C. a fait remarquer que le Canada, en tant que membre du NORAD, est devenu étroitement lié à la planification des États-Unis sur la guerre nucléaire. Dans un article du *Toronto Star*, paru à l'automne de l'année 1948, le major-général Leonard Johnson, à sa retraite, relate son expérience d'une simulation d'opérations militaires du NORAD réalisée en